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The Prophet Unarmed, first published in 1959, is the second volume of Isaac
Deutscher's extraordinary Trotsky trilogy, which the Guardian has said 'will rank among
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the great political biographies of our time.' It is a self-contained account, drawing for
the first time on Trotsky's archives in Harvard, of the great struggle between Stalin and
Trotsky that followed the end of the civil war in 1921 and the death of Lenin. From the
story of Trotsky's fierce opposition to Stalin's policies emerges a dazzling portrait
gallery of important Soviet leaders with, at its center, Trotsky, the man of ideas, the
Marxist philosopher and literary critic. The book provides an original assessment of the
defeat that led to his expulsion from the Communist Party, his exile, and his
banishment from Russia in 1929.
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和第一部相比，第二部的托洛茨基明显不再是一个能够尽情燃烧自我的英雄。他成为了
一个个矛盾的综合体，甚至是整个布尔什维克革命的悖论的化身，只能在漫长的九年里
小心翼翼地与这些矛盾相纠葛，直到他们终于将他拖进深渊。如果一开始他对官僚主义
和党国融合的攻击和工人反对派相比只是隔靴搔痒，甚至难免被一些人斥为虚伪，那他
在最后争取党内自由和工人民主时，对布尔什维克党的团结、纪律、甚至官僚机器所抱
有的不切实际的期望则证明了他的真诚，也证明了他的可悲。正如多伊彻所说，他和大
多数布尔什维克一样，都在建立革命权威和实现自由理想的矛盾中纠葛着，就算两者随
着时代变迁此消彼长，也不会出现一边倒的情况。他们拼命为旧世界挖好了坑，却还没
等到他的死亡，便被斯大林踢下了坑。而不相信后者的斯大林，则自此把一个失衡的年
代引向了修罗之路
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